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Protokół Nr 42/14 

posiedzenia Komisji Edukacji, Kultury i Sportu Sejmiku,  które odbyło się 23 czerwca 2014 r. 

w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Świętokrzyskiego (w godz. 12.30 -13.30). 

  

Zawiadomienie o posiedzeniu stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Obrady prowadziła dr hab. Marzena Marczewska – Przewodnicząca Komisji Edukacji, 

Kultury i Sportu Sejmiku. 

 

W posiedzeniu uczestniczyli członkowie Komisji oraz goście zgodnie z załączoną listą 

obecności (załącznik nr 2). 

 

Komisja jednogłośnie przyjęła do realizacji następujący porządek obrad: 

 

1) Zaopiniowanie sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 

budżetu Województwa Świętokrzyskiego za 2013 r. 

2) Zaopiniowanie projektów uchwał Sejmiku dotyczących: 

2.1.  przyjęcia apelu w sprawie uczczenia 100. Rocznicy Czynu Niepodległościowego 

Polaków podczas I Wojny Światowej; 

2.2.  utworzenia Centrum Kształcenia Ustawicznego w Skarżysku – Kamiennej; 

2.3.  określenia „Regulaminu w sprawie trybu i kryteriów przyznawania nagród dla 

nauczycieli za ich osiągnięcia w zakresie pracy dydaktycznej, wychowawczej 

i opiekuńczej oraz realizacji innych zadań statutowych szkoły”; 

2.4.  udzielenia pomocy finansowej przez Województwo Świętokrzyskie Gminie 

Busko –Zdrój; 

2.5.  udzielenia pomocy finansowej przez Województwo Świętokrzyskie Gminie 

Wiślica. 

3) Przyjęcie planu pracy Komisji Edukacji, Kultury i Sportu Sejmiku na II półrocze 2014 r. 

4)  Sprawy różne. 

 

Projekty uchwał zostały zamieszczone na portalu (https: //www.e swietokrzyskie.pl/sejmik) 

w zakładce: Sesje Sejmiku, katalog: XLIV sesja – 26.06.2014 oraz w zakładce Komisji 

Edukacji, Kultury i Sportu. 

  

Ad 1. 

Sprawozdanie finansowe wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Województwa 

Świętokrzyskiego za 2013 r. przedstawiła Maria Fidzińska-Dziurzyńska – Skarbik 

Województwa Świętokrzyskiego  (prezentacja na piśmie stanowi załącznik nr 3 i 3 a do 

protokołu). 

 

Radny Janusz Skibiński zapytał, o ile zmniejszyły się dochody budżetowe z podatku 

dochodowego od osób prawnych CIT i czy Zarząd Województwa przeprowadza analizę 

zależności danych  w roku budżetowym? 

 

Pani Skarbnik Maria Fidzińska-Dziurzyńska wyjaśniła, iż dane kwartalne są 

nieporównywalne. Zaznaczyła, że nie ma żadnej prawidłowości między sytuacją u 

przedsiębiorców, a wpływami podatkowymi. Z obserwacji wynika, iż pomimo wydawałoby się 

trudnej sytuacji w budownictwie (spowodowanej pewnym zastojem) dochody z tego tytułu są 

jednak większe. Zwróciła również uwagę na coraz częściej spotykane praktyki optymalizacji 

podatkowej i  dochodowej. Odnosząc się do analiz prowadzonych przez Zarząd Województwa 
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poinformowała, że od ubiegłego roku pozyskiwane są dane z urzędów skarbowych, jednakże 

jakiekolwiek porównanie nie jest jeszcze możliwe z powodu zbyt krótkiego upływu czasu. 

Dodała, że w podatku CIT odnotowano spadek o ponad 9 mln zł,  ale z kolei w podatku PIT 

zaobserwowano wzrost o ponad 1 mln zł. Dochody ze wszystkich podatków zmalały w 2013 

roku o ponad 8 mln zł w porównaniu do roku 2012.  

 

Jacek Kowalczyk – Dyrektor Departamentu Promocji, Edukacji, Kultury, Sportu 

i Turystki wskazał, iż zmniejszenie dochodów z tytułu podatków może być również 

spowodowane przenoszeniem przez niektórych przedsiębiorców działalności poza granice 

naszego kraju.  

 

Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała przedstawione sprawozdania (opinia Nr 

71/14 stanowi załącznik nr 4 do protokołu). 

 

Ad. 2.1. 

Przewodnicząca Komisji Marzena Marczewska przypomniała inicjatywę Sejmiku 

Województwa w sprawie uczczenia 150. rocznicy urodzin Stefana Żeromskiego, która spotkała 

się z dużym odzewem i spowodowała włączenie się  wielu instytucji w organizację obchodów 

jubileuszu wielkiego pisarza związanego z regionem świętokrzyskim.  

Zaproponowała wniesienie pod obrady sesji projektu apelu radnych Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego w związku ze zbliżającą się 100. rocznicą Czynu Niepodległościowego 

Polaków podczas I wojny światowej.  Wyjaśniła, że treść dokumentu została opracowana 

wspólnie z Departamentem Promocji, Edukacji, Kultury i  Sportu UM (załącznik nr 5).  

Odczytała treść dokumentu, który uzyskał pełną akceptację Komisji. Wniosek w sprawie 

inicjatywy uchwałodawczej  stanowi złącznik nr 6. 

 

Ad. 2.2. 

Projekt uchwały w sprawie utworzenia Centrum Kształcenia Ustawicznego w Skarżysku – 

Kamiennej przedstawił Jacek Kowalczyk – Dyrektor Departamentu Promocji, Edukacji, 

Kultury, Sportu i Turystki. Celem utworzenia CKU jest uzupełnienie i wzbogacenie 

dotychczasowej oferty edukacyjnej CKPSS w Skarżysku-Kamiennej, w związku 

z zainteresowaniem osób dorosłych podnoszeniem kwalifikacji zawodowych. Placówka będzie 

oferowała możliwość odpłatnego kształcenia na kursach specjalistycznych m. in. w zakresie 

organizacji i prowadzenia archiwum, opracowywania materiałów archiwalnych, wykonywania 

zabiegów kosmetycznych, zarządzania działaniami ratowniczymi, prowadzenia rachunkowości 

czy wykonywania badań analitycznych. Utworzenie podmiotu daje możliwość pozyskiwania 

środków unijnych na projekty w nowym okresie programowania (czego nie może robić szkoła) 

i nie pociągnie za sobą dodatkowych kosztów finansowych,  ponieważ CKU stanie się częścią 

dotychczas działającego Centrum Kształcenia Pracowników Służb Społecznych.  

 

Przewodnicząca Komisji Marzena Marczewska uznała pomysł utworzenia takiej placówki 

za bardzo dobry, szczególnie ze względu na przewidywane możliwości finansowania unijnego 

zamierzeń związanych z kształceniem osób dorosłych.   

 

Dyrektor Kowalczyk wskazał, że czasem lepszym rozwiązaniem dla niektórych są kursy niż 

szersza edukacja, gdyż niejednokrotnie to one przynoszą lepsze efekty.  

 

Radny Janusz Skibiński zapytał, kto był inicjatorem tego przedsięwzięcia? 

 

Dyrektor Jacek Kowalczyk poinformował, iż jest to wspólny projekt.  
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Przewodnicząca Komisji Marzena Marczewska zwróciła uwagę na coraz większą ilość 

pojawiających się ofert edukacyjnych dla osób starszych i zarazem rosnące zainteresowanie 

kształceniem na uniwersytetach trzeciego wieku. 

 

Dyrektor Jacek Kowalczyk dodał, iż w nowej perspektywie finansowej przeznaczone są 

środki na tego typu przedsięwzięcia, dlatego też trzeba dostosowywać szkoły do wymagań 

unijnych.  

 

Zastępca Przewodniczącej Komisji Izydor Grabowski ocenił powołanie placówki pod 

dyrekcją Centrum Kształcenia Pracowników Służb Społecznych w Skarżysku-Kamiennej za 

bardzo wskazane, gdyż powoduje to pewne oszczędności. Docelowo powstaje jednostka, która 

jest bardziej uniwersalna.  

 

Radny Janusz Skibiński zapytał, jaką bazę będzie wykorzystywało nowo powstałe Centrum? 

 

W odpowiedzi Dyrektor Jacek Kowalczyk poinformował, iż bazą również będzie Centrum 

Kształcenia Pracowników Służb Społecznych. 

 

Radny Janusz Skibiński wskazał na brak specjalistów m.in. w zawodach: spawacz, monter, 

tokarz. Przypomniał również spotkanie z przedsiębiorcami sprzed kilkunastu tygodniu, 

podczas którego zwracano uwagę na potrzebę reaktywacji szkolnictwa zawodowego w Polsce. 

Przypomniał, iż wówczas zaproponował spotkania ze starostami w celu porozumienia w 

 sprawie powstania sieci szkół zawodowych, co pomagałyby tworzyć jak najlepsze warunki do 

rozwoju naszego województwa. W związku z tym zadał pytanie, czy do takiego spotkania ze 

starostami doszło?  

 

Dyrektor Jacek Kowalczyk wyjaśnił, że  nie ma wiedzy, czy było specjalnie zorganizowane 

spotkanie starostów w podniesionej sprawie. Jednocześnie wskazał, że tego typu problemy są 

omawiane na konwentach starostów. Zwrócił uwagę na dwa stanowiska dotyczące tej kwestii: 

rzemieślników, którzy chcieliby, by praktyki odbywały się u nich, oraz z drugiej strony - 

samorządów - ukierunkowanych na  tworzenie centrów kształcenia praktycznego.  

 

Przewodnicząca Komisji stwierdziła, iż największym problemem obecnie jest brak bazy, np. 

warsztatów, umożliwiających przeprowadzenie odpowiednich kursów praktycznych.  

 

Zastępca Przewodniczącej Komisji Izydor Grabowski zasygnalizował stanowisko 

ministerstwa, które uznaje, że kursy organizuje się, jeśli ma się odpowiednią bazę. 

Równocześnie podzielił się swoimi spostrzeżeniami dotyczącymi współpracy ze szkołami 

w Anglii, gdzie aby przeprowadzić kurs wystarczy zgłoszenie 3-4 osób. Dla porównania, w  

Polsce, aby kurs stał się opłacalny,  niezbędna jest grupa 20 chętnych.  

 

Dyrektor Jacek Kowalczyk poinformował, iż wspólnie ze Świętokrzyskim Centrum 

Doskonalenia Nauczycieli powstał pomysł, aby zrobić jeden systemowy projekt dla 

szkolnictwa zawodowego w nowej perspektywie 2014 – 2020.  

 

Małgorzata Kowalińska – Zastępca Dyrektora Departamentu Promocji, Edukacji, 

Kultury, Sportu i Turystki wróciła do tematu Centrum Kształcenia Ustawicznego 

i stwierdziła, iż kolejnym argumentem za jego powstaniem jest zachowanie miejsc pracy.  
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Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Opinia Nr 72/14 stanowi 

załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Ad 2.3. 

Projekt uchwały w sprawie określenia „Regulaminu w sprawie trybu i kryteriów przyznawania 

nagród dla nauczycieli za ich osiągnięcia w zakresie pracy dydaktycznej, wychowawczej 

i opiekuńczej oraz realizacji innych zadań statutowych szkoły” przedstawiła Małgorzata 

Kowalińska – Zastępca Dyrektora Departamentu Promocji, Edukacji, Kultury, Sportu 

i Turystki. Omówiła zmiany w kryteriach przyznawania nagród dla nauczycieli oraz 

wysokości tych nagród, zarówno przyznawanych przez dyrektorów szkół jak i marszałka.  

 

Zastępca Przewodniczącej Komisji Izydor Grabowski poprosił o szersze wyjaśnienia na 

temat sposobu podziału środków i wysokości nagród. 

Dyrektor Małgorzata Kowalińska poinformowała, że środki na nagrody (w ramach 

specjalnego funduszu nagród dla nauczycieli, w wysokości co najmniej 1% planowanych 

rocznych środków na wynagrodzenia osobowe nauczycieli)  planuje dyrektor w rocznym 

planie finansowym szkoły. Wysokość nagród, w ramach ww. środków ustala corocznie dla 

nauczycieli - dyrektor szkoły, natomiast  dla dyrektorów, wicedyrektorów, innych 

pracowników pedagogicznych – Marszałek Województwa Świętokrzyskiego. Nagroda 

dyrektora nie może stanowić więcej niż 80% wysokości nagrody Marszałka Województwa 

Świętokrzyskiego dla wyróżnionych nauczycieli. 

Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Opinia Nr 73/14 stanowi 

załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Ad. 2.4. 

Jacek Kowalczyk – Dyrektor Departamentu Promocji, Edukacji, Kultury, Sportu 

i Turystki przedstawił projekt uchwały Sejmiku w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

przez Województwo Świętokrzyskie Gminie Busko – Zdrój,  z przeznaczeniem na organizację 

XX Międzynarodowego Festiwalu Muzycznego im. Krystyny Jamroz. Zarząd Województwa 

proponuje pomoc w kwocie 20 tys. zł. Głównym donatorem festiwalu będzie Minister Kultury, 

który przekaże na ten cel kwotę 300 tys. zł.  

 

Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Opinia Nr 74/14 stanowi 

załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Ad 2.5.  

Jacek Kowalczyk – Dyrektor Departamentu Promocji, Edukacji, Kultury, Sportu 

i Turystki przedstawił projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej przez 

Województwo Świętokrzyskie Gminie Wiślica. Środki w wysokości  50 tys. zł zostaną 

przeznaczone na pokrycie kosztów związanych z pracami konserwatorskimi w Muzeum 

Regionalnym w Wiślicy (na wkład własny do zadania finansowanego ze środków Ministra 

Kultury i Dziedzictwa Narodowego). Dodał, iż Muzeum na bieżącą działalność otrzymuje 

zaledwie 50 tys. zł rocznie, a gminy nie stać na większe dotacje. Stwierdził również, że 

z uwagi na rangę zabytku powstał pomysł, aby omawiane Muzeum stało się oddziałem 

Muzeum Narodowego w Kielcach.  

 

Radny Janusz Skibiński nawiązał do odbytej w minionym miesiącu sesji Sejmiku, podczas 

której radni mieli możliwość zobaczyć efekt końcowy rekonstrukcji  Zamku Krzyżtopór 
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w Ujeździe. Zdaniem radnego jest to zabytek na skalę europejską, jednakże informacje na 

temat tego obiektu są niewystarczające.  

 

Dyrektor Jacek Kowalczyk nie zgodził się z opinią radnego. Podkreślił, że Zamek 

Krzyżtopór i Zamek w Chęcinach to najlepiej rozreklamowane zamki w województwie 

świętokrzyskim.  

 

Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Opinia Nr 75/14 stanowi 

załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Ad 3.  

Komisja Edukacji, Kultury i Sportu Sejmiku jednogłośnie przyjęła plan pracy Komisji na II 

półrocze 2014 r. (załącznik nr 11).  

 

Ad 4. 
Przewodnicząca Komisji przedstawiła pismo Przewodniczącego Sejmiku Województwa 

Śląskiego, informujące o podjęciu uchwały w sprawie przyjęcia apelu o podjęcie działań 

zmierzających do zachowania, ochrony i promocji dialektów oraz gwar regionalnych 

w województwie śląskim (załącznik nr 12).  

 

Wyjaśniła, że w województwie świętokrzyskim różnice pomiędzy językiem polskim i gwarą 

nie są tak znaczące jak na Śląsku, czy Kaszubach. Mieszkańcy gmin z łatwością przestawiają 

się w sytuacjach nieoficjalnych na kod gwarowy. Godne poparcia są różnego rodzaju lokalne 

inicjatywy, jak np. projekt „Bielinianie nie gęsi i swój język mają”, na który gmina  pozyskała 

pieniądze z Unii Europejskiej w ramach programu Kapitał Ludzki.  

 

Komisja przyjęła pismo do wiadomości. 

 

W związku z prośbą Dziecięco - Młodzieżowego Klubu Siatkarskiego „PLAS” w Kielcach, 

skierowaną do przewodniczącej Komisji, dyrektor Jacek Kowalczyk oznajmił, że zapozna się 

z sytuacją. Jednocześnie wyjaśnił, że pomoc tego rodzaju podmiotom jest udzielana poprzez 

m.in. organizowanie zawodów sportowych.  

 

Nas tym posiedzenie zakończono. 

 

 

 

  Przewodnicząca Komisji 

 

dr hab. Marzena Marczewska 

 

Protokół sporządzili: 

 

Michał Wójcik 

Barbara Chrzęszczyk 


